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Slovenski otrok spada v sloven
sko šolo. V tej šoli se bo najla
žje učil in se najbolje pripra
vil na svoj poklic.

Slovenska šola je popolnoma 
enakopravna šola. Kdor obiskuje 
to šolo ima še to prednost, da 
se poleg svoje materinščine uči 
tudi italijanski jezik.

Dolžnost slovenskih staršev je, 
da svojega otroka vpišejo v slo
vensko šolo, kajti le tako poskr
be za to, da otrok ostane v slo
venskem okolju, vzljubi svojo na
rodnost in postane zaveden Slo
venec odnosno zavedna Sloven 
ka.

Danes ni prav nobenega razlo
ga zaradi katerega naj bi sloven
ski otrok obiskoval šolo druge
ga jezika. Minili so časi, ko so 
ntorda nekaj pomenili tisti kro
gi, ki so skušali odtujevali slo
venskega otroka od slovenskega 
okolja; minili so časi, ko so 
jahko nekateri krogi izvajali do
ločen pritisk na slovenske starše 
ab jih z zvičami vabili, naj svojih 
otrok ne vpišejo v slovensko šolo.

Slučajno nam je te dni prišel 
Ppd roko dokument, ki ga je taj
ništvo tržaške federacije KPI 
objavilo septembra 1965. V njem 
je med drugim rečeno :

«Tajništvo federacije KPI pou
darja, da je za razvoj slovenske 
narodnostne skupnosti ter za 
uveljavitev slovenskih narodno
stnih pravic ter za dosego po
polne enakopravnosti, slovenska 
šola primarnega pomena. Zato je 
potrebno to šolo okrepiti. Zato 
svetujemo slovenskim staršem, 
naj vpišejo svoje otroke v slo
vensko šolo. S tem bodo prispe-
nostik raZVOiU narodn°stne skup-

slovenske šole si /Ss ne' m 
mo predstavljati narodne en,
bnTTm1' iBruZ slovenske šob bila tudi borba za narodno«
pravtce nenačelna. Zaman pa 
bua sola ce ne bi imela učen 
Nasprotno, čimveč učencev b 
slovenski šoli tem večjo težo 
imela v javnem življenju. Do1] 
bo slovenska šola imela ustre 
naraščaj ni nevarnosti, da bo 
venska šola dobro obiskov; 
smo lahko gotovi, bo tudi as 
lacijski valovi, ki se še zal 
vajo v našo narodno zgradbo 
bodo učinkoviti. Narod jih 
uspešno odbil.

Kljub temu pa, da je iZg 
val pritiska, kljub temu, da 
se razmere bistveno sprem; 
in da je slovenska šola ene 
pravna, moramo biti budini, 
deti moramo namreč, da v d 
čenih krogih še vedno nočejo 
zumeti naše stvarnosti, n; 
Potreb; nočejo upoštevati n; 
Pravic, še vedno se dogajajo 
ločene diskriminacije, še vei 
Poskušajo zapostavljati tudi 
Vensko šolo in šolnike. Dejs 
da se po tolikih letih zakon o 
venski šoli na Tržaškem in 
viškem ne izvaja v celoti in d;
Kil x„ ____ ._____•___  ___ t„j.______

bivajo Slovenci, je zelo zgi 
dokaz.

V nekaterih krogih še vedno 
sanjarijo o tem, da bo postopo
ma slovenska šola na Tržaškem 
!n Goriškem oslabela, shirala 
m da ne bo treba raztegniti za

devnega šolskega zakoma tudi in 
področja Beneške Slovenije in 
Kanalske doline. To pa nas nika 
kor ne sme navdajati z malo
dušjem, temveč, nasprotno, še 
bolj nas mora hrabriti.

Od odgovornih oblasti moramo 
še naprej, rekli bi celo odločneje 
kot v preteklosti, (zahtevati 
spoštovanje zakona o slovenski 
šoli, odpravo vseh vrzeli, ki še 
obstajajo v obstoječi šolski ure
ditvi, zahtevati moramo do
končno in popolno odpravo sle
hernega zapostavljanja.

V razmišljanju o slovenski šo
li, o njeni problematiki ter o nje
nem poslanstvu pa še enkrat pou
darjamo, da je potrebno, da je 
slovenska šola povsod, kjer ob
staja, zares slovenska. V njej mo
ra prevevati zdrav duh, prepojen 
z najplemenitejšimi človeškimi 
čustvi. Ker je slovenska šola pri 
nas manjšinska šola, mora biti 
vsestransko najkvalitetnejša. Kot 
taka mora imeti tudi najtesnejše 
vezi z roditelji. Za to pa so v 
veliki meri odgovorni šolniki in 
roditelji.

Od šolnika, ki poučuje na 
slovenski šoli narod mnogo 
pričakuje. Zato ta šolnik ne mo
re biti navaden izvrševalec suho
parnih programov, ne sme biti 
uradnik. Z vso dušo mora biti 
predan poslanstvu šole. Tega se
veda ne moramo pričakovati od 
šolnika, ki si služi svoj vsakda
nji kruh v slovenski šoli a ne 
izpolnjuje svoje narodne dolžno
sti in svojego otroka pošilja v 
neslovensko šolo. Zato tak šolnik 
ne spada v slovensko šolo !

Gromiko 
je obiskal 
Jugoslavijo

Sovjetski zunanji minister Gromi
ko je bil pretekli teden na urad
nem obisku v Jugoslaviji. Po raz
govorih, ki jih je imel z najvišjimi 
jugoslovanskimi voditelji je bilo 
objavljeno skupno poročilo, v ka
terem je med drugim rečeno, da 
so posebno pozornost posvetili 
obravnavanju dvostranskih odno
sov med Jugoslavijo in Sovjetsko 
zvezo. Obe strani sta se izrekli za 
nadaljnji razvoj prijateljstva in 
sodelovanja med obema državama, 
poudaril sta tudi pomen načel vse
bovanih v beograjski deklaraciji, 
iz leta 1956. ki vsebuje načela spo
štovanja, suverenosti, enakoprav
nosti in nevmešavanja v notranje 
zadeve.

Na obeh straneh so ugotovili po
zitivne sadove sodelovanja na go
spodarskem, znanstvenem in kul
turnem področju. Jzrazili so pri
pravljenost za nadaljnje izpopolnje
vanje na teh področjih v oboje
stransko korist.

Posebno pozornost so posvetili 
vprašanjem sodelovanja in varnosti 
v Evropi ter izrazili pripravljenost, 
da bi sodelovali in izmenjavali 
mnenja, ki se tičejo tega cilja.

Na obeh straneh so ponovili 
svojo podporo boju vietnamskega 
ljudstva proti agresiji, in za narod
no neodvisnost. Pozdravili so usta
novitev začasne revolucionarne vla
de Južnega Vietnama ter izrazili 
željo, da bi pariška pogajanja pri
peljala do takih rešitev, ki bi 
jamčile za uresničenje zakonitih 
pravic vietnamskega ljudstva.

Obravnavali so tudi položaj na 
Srednjem vzhodu. Znova so pouda
rili, da se morajo izraelske čete 
umakniti iz zasedenih ozemelj
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Potrebna )e nova večina
Enobarvna demokristjanska 

vlada se je že znašla pred tež
kimi problemi, ki jih postavljajo 
delavci, kmetje in mladina.

1 akoimenovana «vlada pričaki 
vanja« ni rešila nobenega vpraš; 
nja pač pa je položaj še bo 
poslabšala. Po težavnem rojstv 
druge Rumorjeve vlade je bil 
še bolj podkrepljena trditev, d 
perečih problemov ni moč zavl; 
čevati. Delavske borbe, ki se ol 
navijajo v Torinu, Milanu, v drt 
gib industrijskih središčih, in n 
kmečkem podeželju potrjujejc 
da delovni ljudje niso priprai 
Ijeni čakati in ne vračati se n; 
za j kot bi želeli socialdemokrat 
demokristjanski desničarji in mc 
nopolisti. Nasprotno, položaj z; 
hteva radikalno preusmeritve i 
reforme. Če do tega ne bo prišle 
se bo položaj še bolj poslabša 
Tega se zavedajo delavci in š 
roke ljudske množice, vsi tist 
ki zavračajo diskriminacijo in s 
zavzemajo za najširšo enotnos 
prizadetih političnih in družbeni 
sil. Gre za vprašanje mezd, vprz 
sanja, ki so združena z draginje 
gre za vprašanja šole, za vpn 
sanja demokratične oblasti v te 
varnah itd..

Desničarski tisk se je vznemi
ril ko je tovariš Amendola za
pisal, da brez komunistov ni moč 
vladati, da s protikomunistično 
politiko se ne rešujejo problemi,

ki tarejo državo. Določeni krogi 
so se zgražali nad dejstvom, da je 
bilo postavljeno vprašanje udelež
be komunistov pri vladanju. Spri
čo agitacije teh krogov so Picco
li, Rumor, Skupinica socialdemo
kratov in drugi njihovi sopotniki 
odklonili sodelovanje s komuni
sti.

Ne gre za to, da komunisti do
sežejo dovoljenje za vstop v vla
do. Komunisti ne soglašajo s te
zami, ki jih je razglašal Nenni, 
meneč, da bodo z vstopom v vla
do rešena pereča vprašanja. Ko
munisti ne morejo soglašati niti 
s takimi teorijami, ki jih imajo 
drugorazredni zavezniki demo
kristjanov in leve sredine; ne so
glašajo s teorijo prvakov Slo
venske skupnosti v krajevnem 
merilu, po kateri je treba biti 
na strani tistih, ki imajo platno 
in škarje v svojih rokah.

Vprašanje odnosov do komuni
stov, ki je v osredju sedanje po
litične debate, ni vprašanje ma
nir, izbire tipa protikomunizma, 
izbire med tipom, ki je prevlado
val v dobi hladne vojne in tipom 
protikomunizma, ki ga je ozna
njala leva sredina. Potrebna je 
vsestranska obnova. Toda za do
sego obnove je potrebna nova 
oblast, potrebne so temeljite re
forme, potrebna je povsem no
va politika, katero zahteva enot- 

(NadaUtvtnie na 4. strani)

HO Sl MINH
simbol borbe proti 
imperializmu in za 
svobodo Vietnama
Ho Ši Minh je umrl. Vietnamsko ljudstvo je izgubilo legendar

nega voditelja v junaškem boju za svobodo in neodvisnost, med
narodno delavsko gibanje pa enega izmed svojih najuglednej
ših predstavnikov.

Vest o smrti Ho Ši Minha je globoko odjpeknila po vsem 
svetu. Spominu velikega sina Vietnama se ne klanja samo viet
namsko ljudstvo temveč dobrohoteči ljudje vsega sveta. Njegov 
vzgled bo živel in se izražal v bojih delavcev in mladih pokolenj 
v Vietnamu in v drugih deželah sveta. Ho Ši Minh bo ostal sim
bol boja proti imperializmu, za pravico in svobodo, za mir in 
bratstvo med narodi, za socializem.

Mo Ši Minh je bil rojen 19. 
maja 1890 v vasi Kirn Lien, ki le
ži na severu vietnamske pokra
jine Anam. Ta pokrajina, ki spa
da med najbolj razvite pokrajine 
Indokine, je dala tudi največ bor
cev za vietnamski osvobodilni boj. 
Ho Ši Minhov oče je bil vladni 
funkcionar. Ker je bil vnet na
rodnjak ga je francoska kolo
nialna oblast odpustila iz službe, 
zaradi česar je bila vsa dru
žina pahnjena v obupno bedo. 
Ko je bil Ho Ši Minh star 14 let 
se je vkrcal na neko tovorno lad
jo ter se z njo pripeljal v Fran
cijo. Kasneje je opravljal raz
na dela na ladjah. Nekaj časa je 
živel na Angleškem, kjer je bil 
zaposlen na neki vrtnariji. Leta 
1911 se je nastanil v Parizu, kjer 
je delal pri nekem slikarju in 
obenem tudi študiral. V letih 
pred izbruhom prve svetovne voj
ne je bil že povezan z revolucio
narnim gibanjem, ki je delovalo 
v raznih deželah, ki so tedaj spa
dale pod francosko kolonialno o- 
blast. Sodeloval je s francoskim 
delavskim gibanjem ter se ude
leževal njegovih manifestacij. 
Postal je aktiven član Francoske 
socialistične stranke, v kateri se 
je močno uveljavil. Leta 1919 je 
predložil mirovni konferenci v 
Parizu spomenico, ki je zahteva
la neodvisnost Vietnama. Leta 
1920 se je udeležil protikolonial- 
nega kongresa v Toursu, na ka
terem je tudi govoril. Leta 1921 
je vstopil v novoustanovljeno Ko
munistično partijo Francije. Dve 
Jeti kasneje je moral zapustiti 
Francijo. Odšel je v Sovjetsko 
zvezo, kjer se je srečal z Leninom. 
Udeležil se je prvega kongresa 
Internacionale, ki je bil v Mo
skvi. Leta 1924 je odšel v Kanton 
z nalogo, da organizira revolucio
narno kitajsko mladino. Kasneje 
je deloval v raznih azijskih deže
lah. Ker so ga francoske kolo
nialne oblasti nenehno zasledo
vale je skrivaj prišel v Indokino.

Ustanovitelj KP Indokine
Leta 1930 je bil med ustanovi

telji KP Indokine. Frankoska ob
last ga je v odsotnosti obsodila na 
ga je v odsotnosti obsodila na 
smrt. Francoski kolonialisti ga 
niso prijeli, pač pa ga je kasneje 
aretirala kitajska policija. Rešil 
se je s tem, da je skočil skozi 
okno ječe, v kateri je bil zaprt. 
Odšel je v Hong Kong, kjer ga 
je aretirala angleška policija. Re
ši! se je z zvijačo, odšel na Ki
tajsko, kasneje v Malezijo in konč

no v Siam, kjer je vodil odpor
niško gibanje. Leta 1934 je po
novno odšel v Sovjetsko zvezo, 
kjer se je moral zdraviti štiri 
leta. Napadla ga je namreč je
tika. Ko je ozdravel je ponovno 
odšel v Indokino. Med drugo sve
tovno vojno je organiziral gve
rilsko borbo proti japonskim o- 
kupatorjem, toda čangkajščkov 
režim mu je stregel po življenju. 
Ponovno je bil aretiran in raz
širil se je glas, da je tudi umor
jen. Po rešitvi iz ječe je ponov
no odšel na gorata področja In
dokine ter skupaj s svojim naj- 
bližnjim sodelavcem generalom 
Giapom še naprej vodil osvobo
dilno vojno. Pod njunim vod
stvom je vietnamska osvobodilna 
vojska izgnala takratne okupa
torje iz Indokine. Po francoskem 
porazu pri Dien Bi en Fhuju je 
bila ustanovljena Demokratična 
republika Vietnama in Ho Ši 
Minh je postal njen prvi pred
sednik. Toda francoske kolonia
liste so tedaj v Južnem Vietna
mu zamenjali Američani in Ho 
ši Minh se je zopet znašel na 
čelu fronte. Novim kolonialistom', 
je napovedal brezkompromisni 
boj, ki se že bliža zmagovitemu 
koncu.

Legendarni voditelj 
vietnamskih borcev

Vest o smrti velikega revolu
cionarja Ho ši Minha je imela 
velik odmev v svetu. Številni 
državniki in politični voditelji so 
poslali sožalne brzojavke vladi in 
Centralnemu komitejo vietnam
ske partije. Te brzojavke niso 
bile samo izraz sožalja ampak 
tudi izraz občudovanja legendar
nega voditelja vietnamskega 
ljudstva in izraz priznanja nje
govemu junaškemu osvobodilne
mu boju.

Centralni komite vietnamske 
partije, predsedstvo vlade Demo
kratične republike Vietnama in 
Domovinske fronte Vietnama so 
po smrti Ho ši Minha objavili 
poziv na vietnamski narod, naj 
svoje žalovanje izrazi z revolu
cionarnimi dejanji in naj vloži 
vse svoje napore v velikem boju 
za zmago nad ameriškimi napa
dalci, za osvoboditev vsega Viet
nama, za utrditev socializma v 
Severnem Vietnamu in za uresni
čitev obljube pokojnega, da se 
ustanovi miren, združen, neodvi
sen in demokratični Vietnam.

Centralni komite Komunistične 
partije Sovjetske zveze in pred- 

(Nadaljevanje na 4. strani)
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le predpogel za m znalo pollfllio
Cena vojne v Vietnamu P

Ta vojna stane ZDA desetkrat več II 
kakor zdravstvena služba in šest- * 
najstkrat več kakor šolstvo

Dne 24. avgusta je minilo dvaj
set let odkar je stopila v velja
vo pogodba o atlantskem zavez
ništvu, o paktu NATO. Ta po
membna obletnica je šla mimo 
skoraj neopazno. Buržoazni in 
filoameriški tisk, ki je v službi 
tega pakta, je prav malo pisal 
o tej obletnici.

Na temelju člena 13 omenjene 
pogodbe ima od 24. avgusta 1969 
dalje katera koli članica atlant
skega zavezništva — NATO pra
vico do izstopa iz zavezništva. 
Seveda izstop ni povsem enosta
ven. Zadevno odločitev je tre
ba sporočiti Združenim državam 
Amerike vsaj eno leto pred izsto
pom.

Pred 30 leti
Prejšnji teden je minilo trideset 

let od dne, ko se je začela druga 
svetovna vojna. 1. septembra 1939 
so namreč nacisti vdrli na Poljsko 
in sprožili strahoviti vojni stroj, 
ki je opustošil velikanska področ
ja v Evropi, Aziji in Afriki. V ce
loti je bilo vpletenih v vojno 61 
držav. V vojsko je bilo mobilizira
nih okrog 110 milijonov mož. V 
vojni ali zaradi nje je izgubilo živ
ljenje okrog 55 milijonov ljudi, ra
njenih pa jih je bilo okrog 35 mi
lijonov.

Največ človeških žrtev je imela 
Sovjetska zveza: 20 milijonov, kar 
znaša 11,4 odstotkov vsega njene
ga prebivalstva SZ. Sorazmerno pa 
je Poljska utrpela še večje člove
ške izgube: 17,30 odstotke celotne
ga prebivalstva. Izgube so bile ta
ko velike, ker je na Poljskem ži
velo mnogo Judov. Nacisti so jih 
pobili nad 3 milijone. Tudi Jugo
slavija je utrpela hude izgube. Od 
svojih 15 milijonov prebivalcev jih 
je izgubila 1,720.000, kar znaša 11,2 
odstotkov. Grčija je izgubila 7 od
stotkov svojega prebivalstva. Če
škoslovaška pa 3,3 odstotke. Fran
cija je izgubila okrog 600.000 ljudi, 
Velika Britanija 400.000, Združene 
države pa okrog 250.000.

Razumljivo je, da so tudi države- 
napadalke utrpele hude izgube. Nem. 
člja je izgubila 4 milijone, 600 tisoč 
ljudi, t. j. 5,8 odstotkov celotnega 
nemškega prebivalstva. Tu so všte
te tudi žrtve bombardiranja. Ja
ponska je izgubila okrog 2 milijo
na 227 tisoč ljudi, od katerih je 
250.000 pokončala atomska bomba. 
Italija je izgubila 1 milijon 113 ti
soč ljudi, kar predstavlja 2,5 od
stotkov celotnega prebivalstva. Ro
munija je izgubila več kot 500 ti
soč svojih prebivalcev, nekoliko 
manj Madžarska. Bolgarija je ime
la 22.000 človeških žrtev, Finska pa 
82.000.

Navedli smo le nekaj primerov. 
Jasno je, da so tudi druge drža
ve imele več ali manj velike iz
gube. Kitajska n. pr. je izgubila 
2 odstotka prebivalstva, kar je iz
redno visoko število, ako upošte
vamo, da je imela takrat nad 450 
milijonov prebivalcev.

Po nekaterih cenitvah je druga 
svetovna vojna pustila za seboj sa
mo v Evropi pustošenj v skupni 
vrednosti 277 milijard dolarjev. Naj
bolj je bila prizadeta Sovjetska zve
za, saj so na njenem ozemlju na
cistični okupatorji izropali števil
na mesta in vasi, razstavili in od
nesli tovarne, uničili zdravstvene 
hi prosvetne ustanove. Po nekaterih 
cenitvah je Sovjetska zveza utrpe
la škodo v vrednosti takratnih 128 
miljard dolarjev. Hudo je bila opu- 
stošena tudi Poljska. Prav tako tu
di Jugoslavija, saj je po cenah iz 
leta 1938 imela nad 36 milijard 900 
milijonov dolarjev škode.

Komunistični poslanci so po
novno zahtevali, naj italijanski 
parlament razpravlja o atlant
skem zavezništvu. Na njihovo za
htevo se bo 12. septembra se
stala zunanja komisija poslan
ske zbornice. Razprava v ome
njeni komisiji bo prav gotovo 
zelo zanimiva in pričakuje se, 
da bo imela velik odmev v drža
vi kakor tudi v tujini. Vse poli
tične stranke so poklicane, da 
povedo svoje stališče. Gre torej 
za zelo važno vprašanje, ki je 
neposredno povezano z vpraša
nji neodvisnosti, gospodarskega 
življenja, demokracije in s ko
ristmi delavskih množic. Tega se 
verjetno najbolje zavedamo mi, 
ki živimo v obrobnih krajih 
države.

V dvajsetih letih atlantske po
litike je dežela Furlanija - Julij
ska krajina postala vojno pod
ročje. Na tem področju se na
haja oporišče NATO, nahajajo se 
tudi tuja vojaška oporišča, ki po
sedujejo atomsko orožje; naha
jajo se tudi raketna odstrelišča. 
Velik del dežele je podvržen vo
jaškim služnostim. Pred nedav
nim je celo neki katoliški list 
zapisal, da v deželi Furlaniji - 
Julijski krajini vladajo polkov
niki.

Razumljivo je, da podrejenost 
vojaškim služnostim in atlantske
mu zavezništvu povzroča zelo hu
de posledice, ki se zlasti močno 
občutijo na gospodarskem pod
ročju. Tudi demokracija trpi za
radi atlantske politike. Zadeva 
Sifar je zelo poučna ! Med dru
gim je prav ta zadeva pokazala 
na prej premalo slutene nevar
nosti.

Z vso gotovostjo lahko zapiše
mo, da atlantska politika škodlji
vo vpliva tudi na življenje slo
venske narodnostne skupnosti v 
deželi. Logično je, da določeni 
krogi gledajo na vprašanja na-

Razdelitev sveta na nasprotu
joče si bloke je posledica impe
rialistične napadalnosti. Razdeli
tev na bloke ne more pripeljati 
sveta do popolne svobode in de
mokracije. Predpogoj za razvoj 
svobode in demokracije je od
prava vojaških blokov. Za do
sego tega cilja se borijo komu
nisti vsega sveta.

rodne manjšine skozi prizmo 
»varnosti«.

Izstop Italije iz atlantskega za
vezništva je predpogoj za uvelje- 
vitev nove zunanje politike, za 
uveljavitev politike, ki naj pri
vede do odprave vojaških blokov. 
Izstop in NATO je predpogoj za 
nove mednarodne odnose, za ust
varitev sistema kolektivne var
nosti v Evropi.

Izstop Italije iz atlantskega za
vezništva bi omogočil državi, de
želi in Trstu razvoj sodelovanja

Nixon je dejal: «NATO pred
stavlja najboljšo investicijo a- 
meriških delnic v tujini». NATO 
je omogočil ZDA, da so osvojile 
evropska tržišča, uvedle kontro
lo nad gospodarstvom atlantskih 
držav. Evropska in italijanska in
dustrija služi z NATO. Zato ita
lijanski industrijski mogotci in 
njihovi zavezniki že dvajset let 
podrejajo svoje ekonomske in 
politične usmeritve interesom a- 
meriškega imperializma, delavci 
pa so žrtev te podrejenosti.

med Vzhodom in Zahodom, o- 
mogočil bi povečanje gospodar
skih in kulturnih izmenjav, eko
nomski preporod na področju, 
kakršno je naše, to je na pod
ročju, ki meji z nevtralnimi drža
vami, ki ne pripadajo nobenemu 
bloku, s socialističnim svetom.

Delavske množice in mladina 
raznih tendenc so čedalje bolj 
prepričane, da je potreben in 
nujen temeljit preokret v zunanji 
politiki. Mi komunisti smo trdno 
prepričani, da smo z akcijami, 
z manifestacijami za mir, ki smo 
jih vodili skupaj z drugimi po
litičnimi silami dali pomemben 
delež. Potrebno pa je, da še bolj 
povečamo akcije, da ojačimo bor
bo za tako politiko, ki nas bo 
rešila iz kletke NATO, ki_J>o od
pravila ameriška vojaška opori
šča in vojaške služnosti, ki pre
prečujejo Trstu in vsej deželi, 
da bi vršila mednarodno poslan
stvo, ki izhaja iz zemljepisnega 
položaja.

24. avgust in pa razprava, ki bo 
na zahtevo komunistov v komi
siji poslanske zbornice morata 
pomeniti začetek nove faze v

enotnem boju za mir.

Vietnamska vojna je postala 
najdaljša vojna kar jih pozna 
ameriška zgodovina. Če ne šte
jemo druge svetovne vojne, po
tem je vietnamska vojna tudi 
najdražja v ameriški zgodovini. 
Po uradnih 'statistikah je do kon
ca proračunskega leta (30. ju
nija) stala 110 milijard dolarjev. 
Ta številka je dvakrat večja od 
stroškov za korejsko vojno in tri
krat večja od izdatkov v prvi 
svetovni vojni. Če se bo vojna 
podaljšala še do konca leta, bo 
preseženo število ameriških žrtev 
v prvi svetovni vojni, ranjencev 
pa je že zdaj več.

Toda najhujše stvari Ameriko 
šele čakajo. To je cena, ki jo 
bodo Američani plačevali v pri
hodnosti. Izdatki za vojne vete
rane bodo za več kakor 50 od
stotkov presegli stroške vojne. 
Veterani sestavljajo 20 odstotkov 
prebivalstva. Vsak sedmi izmed 
njih dobiva nadomestilo, to pa 
stane danes državo skoraj dva
krat več kakor izdatki za so
cialno zavarovanje. Če dodamo 
k temu še letne obresti za vojno 
posojilo, potem se končna vsto- 
ta potroji.

Po podatkih, ki jih je objavila 
predsedniška pisarna bo vojna 
v proračunskem letu 1970 zajela 
13 odstotkov vseh državnih iz
datkov in bo, če računamo od 
leta 1965 naprej stala v globalu 
sto osem milijard in petsto mi
lijonov dolarjev. Toda te števil
ke ne povedo vsega, ker je le 
okoli 100 milijard dolarjev držav, 
nega proračuna pod relativno kon
trolo, medtem ko je ostanek de
poniran ali v depozitnih skladih. 
Od teh 100 milijard odpade 80 
odstotkov na kritje stroškov v 
okviru državne obrambe. Leta 
1970 bodo stroški za vietnamsko 
vojno terjali 32 odstotkov o- 
brambnega proračuna in ne samo 
13 odstotkov, kakor izkazujejo 
uradni podatki. Pripomniti je 
treba, da je ta odstotek izraču
nan od vsote, ki je bila za leta 
1969 zmanjšana za 5 milijard 
dolarjev. Domnevajo, da nadalj- 
nega povečanja vojaških stroškov 
ne bo. Toda to smo slišali že 
leta 1968, vendar pa so se stro
ški kljub temu povečali za dve 
milijardi, če se bo vojna nada
ljevala s sedanjo močjo, potem 
bo skoraj tretjina državnega pro-

uoooooooooooooooooooooooooooooonoooooooooooooooooooooooooooooojooooooooooooooooooouoouoooo

Nekaznovani zločini 
podivjanih vojakov

Neki ameriški polkovnik, ki je 
poveljeval takoimenovanem polku 
«zelenih čelad», je prišel pred so
dišče, ker je osumil nekega ame
riškega vojaka, da je izdajalec in 
ga ubil.

Vprašujemo se, koliko ameriških 
mornariških strelcev je zakrivilo 
grozovite zločine ne da bi bili za 
to kaznovani? Koliko Vietnamcev 
je bilo umorjenih, koliko zastrup
ljenih s plini, koliko ujetih partiza
nov mučenih in koliko žena in de
klet posiljenih? Pa še to vprašanje 
si lahko zastavimo: koliko otrbk 
je bilo ubitih?

Verjetno bodo vsa ta vprašanja 
za vselej ostala brez točnega od
govora.

Pred kratkim je predstavnik viet
namske delegacije v Parizu na ti
skovni konferenci prebral pismo, 
v katerem neki ameriški vojak o

pisuje kako je njegova edinica izvr
šila zločine v okolici Fu Laia.

Ameriški vojak takole piše: «V 
vas smo dospeli ponoči. S prebi
valci smo grdo ravnali. Hoteli smo 
izvedeti, kje so partizani. Ker ni
smo prejeli odgovora, smo vašča
ne pretepali. In ker tudi to ni 
nič pomagalo, smo zažgali nekaj 
hiš Še prej pa smo izvršili teme
ljito preiskave. Iskali smo skrito- 
orožje a ga nismo našli. V neki 
hiši je ležal bolan družinski po
glavar, star 20 let. Ob njem je bila 
njegova žena, stara 18 let, ki je 
imela otroka v naročju. Moža smo 
spodili s postelje. Osumljen je bil, 
da je partizan. On pa je trdil, da 
ni partizan. Toda mi mu nismo 
verjeli. Tako smo ga pretepli, da 
je zgubil zavest. Zena je jokala in 
prosila. Neki vojak je privlekel iz 
žepa ročno bombo. Trdil je, da jo

je našel v hiši, kar pa ni bilo res. 
Tedaj smo moža zvezali in ga po
stavili ob zid. Ženi smo ukazali, naj 
sede poleg njega. Neki vojak ji je 
nataknil čelado na obraz. Tako ni 
mogla videti, kaj se dogaja v hiši 
in ne kričati. V takem položaju jo 
je eden od vojak iv posilil. Za njim 
je prišel drugi vojak in žena se je 
onesvestila... Tretji voj alk jo je ob
lil z mrzlo vodo, da je zopet prišla 
k zavesti, nakar jo je tudi on po
silil. Posilil jo je še četrti vojak... 
Kmalu zatem se je oglasil prvi strel, 
vojaki pa so se krohotali. Svoje 
početje so vojaki zaključili tako, 
da so z bombami pognali hišo v 
zrak.»

To ni osamljen primer in niti ne 
najhujši. Podobnih primerov je ne
šteto. Zaradi podobnih zločinov in 
najnizkotnejših dejanj vojaki ne od
govarjajo pred sodiščem.

računa šla v Vietnam in polo
vica, če se bo vojna še stopnje
vala.

Uradni podatki gredo tudi mi
mo drugih vrst vojnih izdatkov. 
Tako upoštevajo samo ameriške 
čete v Vietnamu, ki štejejo okoli 
532.500 mož. Ne smemo pa po
zabiti, da je od leta 1967 dalje 
v Tajski in na morju bojišča 17 
tisoč ameriških vojakov. To da 
skupno 549.500 vojakov. Če do
damo k temu še več kakor 250.000 
oseb, ki v ZDA in drugod, ne
posredno delajo za vojno, ver
jetno pa niso zajeti v te vojne 
postavke, se število ljudi, an
gažiranih v vojni, povzpne do 
799.500. To vsekakor povečuje 
stroške.

Iz vzrokov, ki niso popolnoma 
jasni izkazujejo uradni podatki 
vojne stroške samo od leta 1965 
naprej. Toda Američani so v Viet
namu že od leta 1954 (prva bitka 
v Vietnamu, v kateri so padli a- 
meriški vojaki je bila 8. julija 
1959!). V letih 1954-1964 je bilo 
tam vsako leto 58.885 vojakov in 
izdatki zanje niso prišli v urad
ne statistike, če računamo, da 
stane vsak človek na leto pov
prečno 25.000 dolarjev, se vojni 
stroški povečajo za poldrugo mi
lijardo dolarjev.

Ko govorimo o vojnih izdatkih, 
naj omenimo, da kratkoročni iz
datki niso tako prepričljivi ka
kor dolgoročni. Dosedanje izkuš
nje govore, da vsota, ki se troši 
po končani vojni, močno presega 
neposredne vojne izdatke. Vetera
ni največjih vojn prejšnjega sto
letja so dobili 1,8 krat več kakor 
so stale vojne. Državljanska voj
na je stala 3,07 milijarde dolar
jev, medtem ko so do leta 1957 
izplačana sredstva veteranom zna
šala 8,57 milijarde dolarjev ali 
280 odstotkov neposrednih vojnih 
izdatkov.

Do leta 1967 so veterani špan
sko - ameriške vojne prejeli 5,3 
milijarde dolarjev ali 12-krat več 
kot je bila cena za vojno. Toda 
izdatki so dosegli najvišjo raven 
šele 51 let po končani vojni. Da
jatve za veterane prve svetovne 
vojne so verjetno dosegle vrh 
pred tremi leti, to je skoraj 40 
let po koncu vojne, medtem ko 
bodo za veterane druge svetovne 
vojne dosegle najvišjo raven še
le konec tega stoletja.

Za temi izdatki za veterane so 
naj večje dolgoročne posledice v 
obresti posojila. Zelo težko je na
vajati točne številke, ni pa tež
ko priti do računskega obrazca. 
Pred prvo svetovno vojno so zna
šale obresti za neko vojno od 
petine do četrtine izdatkov. Prva 
svetovna vojna je veljala 33 mi
lijard dolarjev. Do leta 1929 je 
finančno ministrstvo obračunalo 
obresti v znesku 9,5 milijarde. 
Polne obresti so znašale 15 mili
jard, to je približno 46 odstot
kov neposrednih stroškov za voj
no. Ameriška vlada se je v dru
gi svetovni vojni zadolžila za ka
kih 215 milijard dolarjev ob 2,5 
odstotni obrestni meri. Ta dolg 
še ni plačan. Leta 1951 so vsi jav
ni dolgovi znašali 255 milijard 
dolarjev. Leta 1955 je ta vsota 
že dosegla številko 275 milijard.

Po oceni so končni stroški viet
namske vojne zelo vznemirljivi- 
Ta vojna stane ameriške držav
ljane desetkrat več kakor zdrav
stvena služba, šestnajstkrat več 
kakor šolstvo in triindvajsetkrat 
več kakor stanovanjska gradnja 
in komunalni razvoj.

(Povzeto po podatkih, ki jih 
je James Clatyton objavil v knji' 
gi »Ekonomske posledice hladne 

vojne«.)
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il vaseh gonile iržašhe okolice
Prejšnji mesec se je v desetih 

klaskih vaseh tržaške občine ze
lo veliko govorilo o »toponoma- 
stiki». Ni ga bilo vaščana, ki bi se 
ne bil spoprijel s kočljivim vpra
šanjem, kako poimenovati glav
no ' ulico skozi vas, s kakšnim 
Imenom poimenovati ulico, v ka
teri stanuje in kako sosedovo.

Spremljali smo »turnejo« od
bornika Ceschia in drugih članov 
komisije po kraških vaseh in 
opazili, kako so si bili sestanki 
na las enaki, toda ne zaradi eno
ličnosti. Kot če bi jih vodila nez
nana roka izza kulis so vsi ljud
je složno dajali naslednje pred- 
loge:

1. pred vasmi mora biti dvoje
zični napis;

2. napisi za ulice in trge mo
rajo biti dvojezični;

3. v toponomastično komisijo 
mora biti kooptiran slovenski 
strokovnjak za zgodovino in na
rodopisje.

Slovensko prebivalstvo je 
treba stvarno upoštevati

Skratka : slovensko prebival
stvo je treba stvarno upoštevati, 
m to ne samo z »posvetovanji«, 
temveč tako, kot to določa usta- 
va, londonska spomenica o so
glasju in drugi akti, iz katerih 
Izhaja tudi pravno, katere pra
lce imamo kot polnopravni ita
lijanski državljani.

Na sestankih so se čuli tudi 
drugi glasovi, ki so jim domačini 
tmdno pritrjevali. Tako so zahte- 
vali, naj se podobni sestanki skli
čejo tudi v mestnem središču, v 
Predmestjih in tudi v manjših 
okoliških vaseh, kjer živi sloven
sko prebivalstvo. Nato še, da se 
morajo po največjih slovenskih 
možeh, n. pr. Prešernu, Cankarju, 
Župančiču poimenovati tudi ulice 
v mestnem središču. Z redkimi 
izjemami so se domačini povsod 
poslužili ustavne pravice in go
voril v svojem jeziku. Tolmačica 
je prevajala in sestanki so kljub 
temu potekali hitro in brez za- 
pletljajev. Dokazalo se je, da bi 
tak sistem dela v nekaterih fo
rumih res ne oviral dela foru
mov samih, kot so to trdili ne
kateri, temveč nasprotno olajše-

raJmufi• vri?™° se k prejšnjemu 
tazmišljanju. Prebivalci kraških 
vasi so soglasno in enotno po
stavljali omenjene predloge. Res 
.1 e zglodalo, kot da jih vodi ne
vidna roka, tako so bile njihove 
zahteve enake ena drugi, iz vasi 
v vas. Resnica pa je ta: sloven
sko prebivalstvo dobro pozna 
zahteve, ki jih že dvajset let in 
več postavljamo vsakokrat, ko se 
nekdo loti našega vprašanja be
re tisk, posluša politična zboro
vanja in ve, da je treba reševati 
vprašanja na načelen način, ne 
ba kompromisarsko ali polovičar
sko.

Prvi predlogi so bili 
postavljeni že leta 1949

Pričakujemo, da bo tržaška 
občinska uprava po petindvaj
setih letih od zmage in osvobo
ditve, petnajstih letih od podpi
sa londonske spomenice, enai- 
dvajsetih letih od proglasitve de
mokratične ustave, res pristopila 
k reševanju naših toponomastič- 
nih vprašanj.

Morda navdihuje nekatere tudi 
dobra volja (v mislih imamo od
bornika Česchio, ki pripada le
vičarskim strujam v KD), toda 
P° teh sestankih so verjetno že 
Ugotovili veliko resnico, ki so jim 
J° posredno povedali domačini 
desetih kraških vasi, da se ne 
Ua rešiti tudi najmanjšega izmed 
Raših problemov, ne da bi se pri

tem lotili nekaterih načel, ki še 
niso bila uresničena.

Tudi najmanjšega kraškega 
»kuarta« se ne da poimenovati, 
ako ne bo rešeno osnovno vpra
šanje dvojezičnosti, spoštovanja 
slovenskega jezika v napisih. 
»Trg« — »Piazza«, »Via« — »Uli
ca«... besede in zahteve, ki jih 
je odbornik Ceschia slišal že ne
štetokrat, tako, da je bil na zad
nji seji v Padričah prisiljen ugo
toviti, da gre res za splošno za
htevo vsega slovenskega prebi
valstva.

Torej načelno vprašanje. Vpra
šanje, ki ga je treba rešiti. In to 
brez vsakega polovičarstva. Sli
šali smo že predloge, naj bi se 
vprašanju izognili tako, da bi se 
zaenkrat poimenovalo »sloven
sko« samo z ledinskimi imeni: 
Tem pa ni treba oznake «via» 
ali «piazza». Dovolj je, če piše 
«Kržada», «Brdina» itd. ostale pa 
naj bi bile «Via Brigata Gregor
čič» ali kaj podobnega. Slovenci 
bi se torej morali odpovedati dvo
jezičnosti, oziroma spoštovanju 
slovenskega jezika v napisih za 
drugo koncesijo — poimenovanje 
nekaterih ulic po naših možeh, 
padlih borcih in pesnikih, pisa
teljih.

Poudarili so povsod, in nam ne 
ostaja drugega, kot te trditve po
navljati, «da to kar danes dobi
mo, niso koncesije, temveč pravi
ce, ki se nam priznavajo z zamu
do».

Res je. Naši, komunistični sve
tovalci, so predloge za poimeno
vanje ulic in trgov v kraških 
vaseh, toda tudi v predmestjih 
in mestnem centru, predložili že 
v daljnem letu 1949, ko je bil 
prvič sklican tržaški občinski 
svet. Tedaj so svetovalci KP 

vložili več predlogov, ki jih je 
odbornik Ceschia brez dvoma i- 
mel v svojih mapah med turnejo 
po Krasu. Sam je to priznal v 
nekaterih primerih, ko je pravil 
/domačinom, da ima nekatere 
predloge že v mapi, pri tem pa 
govoril: »Kajne, svetovalec Wil
helm«. če je pri tem mislil na 
svetovalsko skupino KPI, je prav 
storil, motil pa bi se, če bi mi
slil, da je bil avtor teh predlogov 
samo Wilhelm. Njega v letu 1949 
še ni bilo v občinskem svetu, saj 
je bil še mladinec.

Za dosledno in ne 
polovičarsko reševanje

Znano je, da ni za toponoma- 
stiko povsem pristojna topono- 
mastična komisija, temveč v prvi 
vrsti občinski svet. Komisija je 
pravzaprav le filter, skozi kate
rega gredo prvi predlogi, pre
den pridejo z ustrezno obrazlo
žitvijo v občinski svet. Ta jih 
lahko sprejem in nato 'gredo v 
pretres deželnim kontrolnim or
ganom.

Na sestankih v vaseh so ^sTe 
člani toponomastične komisije 
večkrat sklicevali na dogovore 
leve sredine, češ da iz teh izha
ja obveznost po spoštovanju 
slovenskih imen, ulic in trgov. 
Takoj nato pa so trdili, da ne 
bodo sprejeti vsi predlogi, ker 
ni vse odvisno od njihove volje, 
temveč od zelo strogih deželnih 
organov, ki večkrat zahteve to
ponomastične komisije črtajo. O- 
pozorili bi radi na dejstvo, da 
vodi tudi deželo močna levosre
dinska večina in da je spet samo 
stvar politične volje, če odbijajo 
omenjeni deželni nadzorni orga
ni «preveč drzne« predloge.

Komunisti bomo v občinskem 
svetu in če treba tudi v deželi, 
odločno nastopili in zagovarjali 
predloge, ki so jih soglasno dali

Slovenske župnije v Benečiji 
in «urad za obmejna področja»

na teh sestankih vaščani kraških 
vasi. Zagovarjali bomo, ker je 
to naša osnovna politična linija, 
uvedbo dosledne dvojezičnosti, v 
napisih pred vasmi, kakor tudi 
na marmornatih tablah za ulice 
in pločevinastih tablicah s hiš
nimi številkami. Povsod, torej, 
kot so prebivalci desetih vasi (in 
če bi sestanke sklicali v pred
mestjih in mestu bi zahteve bi
le enake.

Zanimivo pa je še to. Na se
stankih v vaseh so bili prisotni 
vaščani vseh barv, pripadniki 
vseh političnih strank, toda te
ga ni bilo opaziti. Nastopali so 
enotno, in to v odločni zahtevi 
po spoštevanju načel, mimo ka
terih se tudi drobtnice ne mo
rejo deliti. Pri tem nismo opa
zili razlik v nastopanju, tistih 
razlik, ki pa opredeljujejo kom
promisarska stališča nekaterih 
političnih skupin, ki delujejo 
med Slovenci in so hkrati «or
ganski del levosredinske koali
cije».

Dokazalo se je, da vztraja slo
vensko prebivalstvo pri tistih 
točkah, ki so (neglede na to, če 
je to nekaterim po godu ali ne) 
del osnovne politične linije KPI 
in levičarskih strank : dosledno, 
brezkompromisno, ne polovičar
sko, reševanje načelnih vprašanj 
v toponomastiki, kakor tudi po
vsod drugod, na vseh področjih, 
kjer prihajajo do živega našim 
problemom.

Poslanci Albin škerk, Mario 
Lizzerò in Scaini so dne 8. avgu
sta t.l. naslovili predsedniku vla
de interpelacijo, v kateri ga vpra
šujejo če ve, da izvajajo oblasti 
v videmski pokrajini in točneje 
v Nadiških dolinah, kjer živijo 
Slovenci, diskriminacije do do
mačih duhovnikov. V interpela
ciji je rečeno, da duhovniki, ki 
pri verskih obredih uporabljajo 
slovenski jezik, ki je jezik verni
kov, ne prejemajo vladnih sub
vencij in prispevkov, predvidenih 
za župnijske dejavnosti (vzdrže- 
vanje cerkva, rekreatorijev, pro
svetne dejavnosti itd.) Ti prispev
ki pa se na široko dajejo duhov
nikom, ki uporabljajo italijanski 
jezik.

Podpisniki interpelacije, tako 
je rečeno v interpelaciji, so se 
prepričali, da je več župnij in 
med temi tudi župnije Dreka, 
Gorenji Tarbi, štoblank, Oblica 
in Matajur, zaprosilo v zadnjih 
letih za omenjene prispevke in 
da niso sploh prejele odgovora. 
Posredno pa so župniki izvedeli, 
da jim prispevki niso bili dani 
zato, ker ne delujejo za »itali
janizacijo«, (kar pomeni razna
rodovati slovensko prebivalstvo 
v omenjenih krajih).

Zato bi podpisniki radi vedeli 
točno, tako je dalje rečenov in
terpelaciji, kakšno vlogo ima »u- 
rad za obmejna področja« (uffi
cio zone di confine), ki podeljuje 
omenjene prispevke in če njego
va funkcija ni v nasprotju s čle
nom 6 republiške ustave, ki se 
glasi : »La Repubblica tutela con 
apposite norme le minoranze lin
guistiche«. Zato podpisniki inter
pelacije vprašujejo predsednika 
vlade ali meni, da bi bilo prav 
če bi se omenjeni urad zamenjal 
z drugim, katerega naloga naj bi 
bila ščititi gospodarski, socialni 
in kulturni razvoj narodne manj
šine, ki živi na omenjenem pod
ročju.

Zadevna interpelacija je nalete
la na velik odmev v parlamentu 
in v rimskih političnih krogih.

Z zanimanjem pričakujemo od
govor, ki ga bo dal predsednik 
vlade na omenjeno interpelacijo. 
Še posebno pa nas zanima to, ali 
bodo končno odpravljene diskri
minacije in ali bo končno spo
štovano določilo republiške usta
ve, ki pravi, da »republika ščiti 
s posebnimi normami jezikovne 
manjšine«.
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Deželni svetovalci KPI
obsojajo politiko leve sredine

Pretekli teden je bila v Trstu 
seja deželnih svetovalcev KPI. 
Na seji so proučili sedanji poli
tični položaj v deželi. Ugotovili, 
da se je po razkolu v socialistič
nih vrstah, ki so ga povzročili so
cialdemokrati, in po 'sestavi eno
barvne demokristjanske vlade v 
Rimu, še bolj zaostrila kriza leve 
sredine. Večja zaostritev se odra
ža tudi v deželnem merilu, kar je 
/potrdila tudi polemika med 
strankami, ki so zastopane v de
želni vladi.

Ta kriza se odraža tudi v ved
no večji razdalji med nujnimi po
trebami delavcev, kar potrjuje tu
di upropaščajoče delovanje de
želne vlade. To se jasno vidi tu
di v dokumentu, ki ga je pred 
kratkim objavil deželni ekonom
sko - socialni odbor, v dokumen
tu, ki kaže, da 'so propadli vsi 
bistveni smotri načrta za razvoj 
dežele, še posebno skrb povzro
ča stalno upadanje zaposlitve, na
raščanje izseljevanja, kriza v

V noči med 28. in 29. julijem 
so neznanci — že drugič v teku 
treh mesecev — odstranili v Ve
likovcu na Koroškem ploščo z dvo
jezičnim napisom: Hranilnica in 
posojilnica. To dejanje pomnožu- 
je število več ali manj zločinskih 
napadov proti slovenskemu ljud
stvu. V zvezi s tem dogodkom je 
celovški Slovenski vestnik med dru. 
gim zapisal naslednje:

«Dokler odgovornim oblastem ne 
uspe, da bi končno vsaj enkrat 
našle krivce in proti njim po za
konu ukrepale, tako dolgo nihče 
ne more razpršiti upravičenega dvo
ma, ali je varnost slovenskega 
ljudstva sploh še zagotovljena. De
jansko gre za resno vprašanje, ali 
sta ob dejstvu, da krivcev izpadov 
proti slovenskim ustanovam nikdar 
ni mogoče izslediti, varnost imetja 
in še posebej varnost življenja ko
roških Slovencev sploh še zagotov-

kmetijstvu, splošno slabšanje živ
ljenjskih razmer ljudskih množic 
zaradi naraščanja draginje, za
radi stanovanjske krize, zaradi 
krize s šolstvu in zaradi razmer, 
ki obstajajo na področju social
nega varstva.

Deželni svetovalci KPI poudar
jajo, da deželna vlada načrtno 
zanemarja potrebe gospodarske
ga in socialnega napredka, ki se 
izražajo v enotnem gibanju de
lavcev, kmetov in mladine, tako 
da sindikalne organizacije delav
cev enotno zahtevajo temeljito 
spremembo sedanje politike de- 
žjelne vlade. Namesto da bi se 
lotili zahteve, ki nastajo iz stvar
nosti v deželi, so se tajniki šti- 
rik strank, ki so zastopane v de
želni vladi, sestali s predsedni
kom deželne uprave, da bi prou
čili, kakor je razvidno iz poro
čila, vprašanje člena 50 deželne
ga statuta in napravili iz temelj
nega vprašanja neke vrste umik. 
To je toliko bolj obsodbe vred-

Ijeni? Tako se je namreč v zgo
dovini koroške dežele že dogajalo : 
najprej malenkosti Ikot pomaza) 
nje ali odstranitev napisnih plošč, 
nato izgredi proti ustanovam in i- 
metju sploh in na koncu napadi 
na življenje drugače mislečih!

Zato resno opozarjamo na po
trebo odločnih ukrepov proti poz
nanim hujskačem in hujskaškim or
ganizacijam, ki dan za dnem ro
varijo proti pravicam manjšine in 
zastrupljajo politično ozračje, da 
bi preprečili in onemogočili mirno 
sožitje v deželi. Dokler namreč go
tovi časopisi, predstavniki raznih 
organizacij in celo odgovorni po
litiki lahko nemoteno rovarijo pro
ti mednarodno in ustavno zajamče
nim pravicam manjšine, dokler 
žandarji in cariniki lahko v unifor
mah nekaznovano pobirajo podpise 
proti dvojezičnemu šolstvu, dokler 

(Nadaljevanje na 4. strani)

no, ker je znano, da Rumorjeva 
vlada ni sprejela nobene obvez
nosti glede izrednih prispevkov, 
ki jih mora država dati deželi 
prav na podlagi omenjenega čle
na.

Po drugi strani pa — tako pou
darjajo deželni svetovalci KPI — 
postaja vedno bolj očitno, da 
so za gospodarski razvoj dežele 
potrebne čisto drugačne usmerit
ve kakor so tiste, za katere se 
je odločila leva sredina tudi z 
zakonskim predlogom, ki je bil 
sprejet za uresničenje člena 50 
deželnega statuta. Treba je nam
reč nujno zadovoljiti neodložljive 
zahteve množičnega gibanja, kot 
so ukinitev vojaških služnosti, 
prenos zemljiške lastnine v prid 
kmetom, hidrogeološka ureditev 
tal in preporod gorskih področij, 
reševanje nujnih vprašanj, kot 
so stanovanja, javni prevozi ter 
deželna urbanistična ureditev. 
Poleg tega je treba temeljito 
spremeniti vso politiko gospodar
skega in industrijskega razvoja, 
opirajoč se pri tem na vlogo 
državne industrije.

Nadalje je treba bistveno spre
meniti politiko spodbujanja in 
kreditov na industrijskem, kme
tijskem, obrtniškem in turistič
nem področju. Prav tako je nuj
no, da se nameni za uresničenje 
teh smotrov znaten del, okrog 10 
milijard lir, ki jih je dežela na
kopičila v bankah v obliki pasiv
nih ostankov, medtem ko je fi
nančni položaj krajevnih ustanov 
takšen, da onemogoča celo zado
voljitev najosnovejših potreb 
skupnosti.

Te izbire terjajo jasno zavest 
o potrebi temeljite spremembe 
političnih usmeritev. To pa je 
možno le z drugačno razporedit
vijo pollkičnih sil v deželnem) 
svetu.

Deželni svetovalci KPI se ob
vezujejo, da bodo delovali za do
sego teh ciljev in da bodo predo- 
čili deželnemu svetu potrebe, ki 
izvirajo iz množičnega gibanja ter 
tako prispevali k uresničenju čim 
širše enotnosti v akciji za popol
no zadovoljitev teh potreb.
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Nevaren razvoj na Koroškem
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V spomin

Vittorio Poccecai
Umrl je tovariš Vittorio Pocce

cai. Pokojni je bil med ustanovi
telji komunistične partije. Bil je 
še mlad, ko se je pridružil delav
skemu gibanju. Deloval je zlasti 
med pomorščaki. Vodstvo KFI, ki 
je poznalo njegove sposobnosti, ga 
je poslalo v južno Italijo z nalo
go da organizira delavce. Fašisti 
so ga zaprli in zloglasno posebno 
sodišče ga je obsodilo na 12 let 
ječe. Po padcu fašističnega režima 
je organiziral prvo partizansko 
edinico, ki je delovala na področju 
Umaga. Maja 1944 je organiziral 
garibaldinski bataljon Alma Vivo
da in postal je komisar tega ba
taljona. Kasneje je deloval kot 
inštruktor partije v Trstu. Leta 
1948 je bil zaradi pristopa h Ko- 
mimformu obrojen v bivši coni B. 
Leta 1952 se je nastanil v Trstu, 
kjer je požrtvovalno deloval zla
sti v množičnih organizacijah. Več 
let je vodil Center za stike z de
želami ljudske demokracije.

Tovariš Poccecai je bdi kot člo
vek zelo dober, skromen in vse
stransko dosleden. Vse njegovo živ
ljenje je bila ena sama trnjeva pot. 
Tovarišem je bil v vzgled. Zato je 
bil zelo priljubljen.

Na njegovo izrecno želo je bila 
vest o njegovi smrti javljena šele 
po pogrebu.

Slava njegovemu spominu.
V*

Franc Stoka
Dne 25. avgusta 1969 je v Ljub

ljani umri tovariš Franc Štoka. 
Pokopali so ga na ljubljanskem 
pokopališču. Pogreba se je udele
žil tudi predstavnik tržaške federa
cije KPI tovariš Dušan Lovriha.

Tovariš France Štoka je bil rojen 
na Kontovelu leta 1901. 2e kot mla
denič se je opredelil za ideje ok
tobrske revolucije. Najprej se je 
udejstvoval v socialistični stran
ki, leta 1921 pa je pristopil v ko
munistično partijo. Več let je bil 
funkcionar KPI. Zaradi tega je 
mnogo pretrpel. Izselil se je v Ar
gentino, kjer je deloval med emi
granti. Zaradi tega ga je tamkaj
šnja policija izgnala in fašistična 
oblast ga je obsodila na konfina- 
cijo. Skoraj 11-letnega preganjanja, 
zaporov in konfinacije ga je rešil 
propad fašističnega režima. Leta 
1943 se je vrnil domov in se pove 
zal z osvobodilnim gibanjem. Zau
pane so mu bile zelo odgovorne 
naloge, najprej kot borcu, kasneje 
pa kot aktivistu. Po osvoboditvi je 
deloval še nekaj časa v Trstu, 
kasneje pa se je preselil v Slo
venijo.

Slava njegovemu spominu.

losip Pegan
V naših ljudsko-prosvetnih vrstah 

je zopet nastala velika vrzel. Umrl 
je tovariš Josip Pegan, predsednik 
prosvetnega društva Rdeča zvezda 
iz Saleža.

Pokojni se je kot mlad fant izu
čil za kamnoseka in je več let 
opravljal svoj poklic. Kasneje je 
dobil zaposlitev pri železnici. Aktiv
no je sodeloval v osvobodilnem gi
banju. Bil je partizan. Po osvobo
ditvi je aktivno deloval zlasti na 
prosvetnem področju v rojstnem 
kraju. Kot odličen pevec je vestno 
sodeloval pri pevskem zboru.

Kako je bil pokojni tovariš 
cenjen je še enkrat potrdil pogreb, 
katerega se je Udeležila velika 
množica. Ob odprtem grobu sta se 
od njega poslovila predsednik SPZ 
dr. Hlavaty in tovariš Fran Gom
bač, ki je govoril v imenu tržaške 
federacija KPI. V poslednje slovo 
mu je zapel tudi domači pevski 
zbor.

Pokojnega tovariša bomo ohranili 
v hvaležnem spominu.

Vsem žalujočim svojcem izraža
mo globoko sožalje.

♦ 10.9.1969 —

Iz goriške pokrajine Nadaljevanje
5. oktobra v Doberdobu: 

svečano odkritje spomenika 
padlim partizanom

Obrtniško podjetje Lakovič iz Do
berdoba končuje dela okrog spo
menika padlim partizanom, ki že 
stoji na trgu v Doberdobu. Sveča
na proslava ob odkritju spomeni
ka bo v nedeljo 5. oktobra letos. 
Končno bo prebivalcem dOberdob- 
ske občine, skoro po dvajsetih le
tih, uspelo se primerno oddolžiti 
spominu padlih v narodnoosvobo
dilni borbi.

O težavah in ovirah, na katere 
so v preteklosti naleteli, smo že 
večkrat pisali. Pripravljalni odbor, 
v katerem so predstavniki vseh za
selkov dOberdobske občine, so pre
teklo spomlad končali z nabiralno 
akcijo med prebivalstvom dober- 
dobske občine. Domačini so brez 
izjeme radovoljno dali svoj prispe
vek za postavitev spomenika, kar 
dokazuje da so ideali odporniškega 
gibanja živi in da je živ tudi spo
min na 73 prebivalcev, ki so daro
vali svoje živiljenje za plemenite 
ideale protifašistične borbe.

Sedaj pa pripravljalni odbor neu
morno dela in razpravlja še o zad
njih pripravah pred odkritjem spo
menika. Sestaja se v prostorih 
p. d. Jezero v Doberdobu.

Spored proslave od odkritju spo
menika pa bomo objavili v pri
hodnji številki.

Ceste in razsvetljava 
v doberdobski občini

V preteklih mesecih je bilo po 
doberdobskih ulicah precej hrupa 
in ropotanja. Vrtalni stroji in bul
dožerji številnih podjetij so naj
prej vrtali luknje ob vaških cestah 
za postavitev električnih drogov iz 
cementa. 'Pred mesecem dni so se 
na pokrajinski cesti, ki pelje sko
zi vas, že prižgale prve žarnice na 
plin in merkurij. Vas je sedaj ob 
večernih urah dobila čisto nov vi
dez. Prejšnja javna razsvetljava je 
bila zelo slaba. Ob vsakem neurju 
je pregorelo na desetine žarnic, 
tako, da so bile vaške ulice in ce
ste večinoma skoro v temi. Moder
nizacijo javne razsvetljave dokon
čujejo tudi v stranskih ulicah in 
v zaselkih. Tako bodo vasi dober- 
dobske občine ob večernih urah 
dobile lepši videz. Za 'to delo je 
ob koncu lanskega leta bilo naka
zanih 10 milijonov in 700 tisoč lir.

K lepšemu videzu vasi in zaselkov 
pa prispeva tudi ureditev občinskih 
poti. Podjetje Calclsonzo je v Do
berdobu že položilo prvo plast 
asfalta po vseh cestah v Doberdo
bu in na Poljanah. V Dolu in sicer 
pri Vižintinih pa urejuje še zadnje 
odseke. Nato bo omenjeno podjetje 
položilo še zadnjo plast asfalta. S 
tem bodo urejene vse občinske 
ceste v Doberdobu, na Poljanah in 
Dolu. Za to delo je občina dobila 
državni prispevek v znesku 15 mi
lijonov lir.

V teku so priprave za dotočno 
ureditev cest tudi v Jami j ah.

14. septembra 
ansambel Avsenik 
v Števerjanu

Podjetni prosvetarji društva Bri
ški grič iz Števrjana pripravljajo 
že tretji praznik v tem letu. Za 1. 
maj je na njihovem prazniku na
stopal ansambel Slak, konec julija 
so imeli v gosteh pevki Marjano 
Držaj in Andrejo Župančič in an
sambel Union iz Ljubljane.

V dneh 13. 14. in 15. septembra 
bo v števerjanu pri gostilni 
Dvor tridnevni praznik grozdja. Za 
mlade in strare bo vse tri večere 
igral prvovrsten orkester. Kot po 
navadi bodo gostom na razpolago

domača vina in specialitete na ža
ru. Osrednja kulturna prireditev pa- 
bo v nedeljo, 14, septembra po
poldne in zvečer. Prvič na Gori
škem bo nastopal vsem znani An
sambel bratov Avsenik.

Izlet mladine
Komisija za mladino in šport pri 

SKGZ, priredi v nedeljo 14. sep
tembra ob 50. obletnici SKOJ mla
dinski enodnevni izlet v Kozje pri 
Rogaški Slatini. Vpisovanje pri SPZ 
v Gorici, Ul. Ascoli 1/1, tel 24-95 in 
pri predstavnikih mladine v Dober 
dobu in 'Sovodnjah. Potni stroški 
znašajo 1200 lire na osebo.

Čestitke
V soboto 6. septembra sta se 

poročila Sonja Čermelj iz Ajdovšči
ne in tov. Marjan Ferletič iz Do
berdoba. Tovariši doberdobske sek
cije KPJ jima želijo obilo sreče in 
zadovoljstva v novem življenju. Če
stitkam se pridružuje tudi naše 
uredništvo.

Zaradi nepredvidenih zaprek 
ni v avgustu izšla nobena šte
vilka našega lista. Naročnike 
prosimo za razumevanje. Pri
hodnja številka bo izšla čez 
14 dni.

Uredništvo

S tržaškega ozemlja

Kraška ohcet
V ponedeljek so se začele pri

reditve «Kraškega tedna» v Repnu. 
Odprta je razstava ljudskih noš 
iz Trsta in okolice. Razstava je v 
Kraški hiši. V soboto sjvečer 
bo prevoz nevestine bale s Cola v 
Repen. Sledile bodo starodavne po
doknice, v nekem skednju v Rep
nu pa bo ples.

V nedeljo bo poroka v repentabr- 
ski cerkvi. Udeleženci v narodnih 
nošah se bodo zbrali pred cerkvi
jo ob 9.30. Po poroki bodo svatje 
in povabljenci odšli v Furlanovo 
gostilno, opoldne pa bo sprevod 
krenil v Repen, kjer bo poročno 
kosilo.

Ob 17. uri bo na trgu v Repnu 
folklorni nastop skupine iz Brega 
ter nastop pevskega zbora Danica 
iz Št. Vida na Koroškem in sku
pine študentov iz Zagreba. 'Sledil 
bo ples. Igrali bodo Veseli plan
šarji iz Ljubljane.

V juliju in avgusta so bile na 
Tržaškem in Goriškem številne pri
reditve v okviru kampanje za naš 
tisk. Vse prireditve so lepo uspele.

Prve dni avgusta je bil tradicio
nalni tridnevni festival Dela v Do
lini. Prvi večer so nastopili pevci 
iz Brega. Posebno posrečen je bil 
nastop združenega moškega zbora, 
ki ga je vodil prof. Ignacij Ota. 
Zbor je pčl partizanske pesmi. Na 
harmoniko je spremljal prof. Oscar 
Kjuder.

SOŽALJE
Ko je bil list v tisku smo 

izvedili, da je umrl naš tovariš 
ALOJZ GOJČA iz šentjakobske 
sekcije.

Žalujoči družini izražamo 
sožalje.

Ho Ši Minh
sedstvo sovjetske vlade sta po
slali vietnamski partiji in vladi 
pismo, v katerem je med dru
gim rečeno: »pridružujemo se ža
lovanju ob smrti Ho Ši Minha, 
velikega in junaškega sina viet
namskega naroda, uglednega vo
ditelja mednarodnega komuni
stičnega gibanja in vietnamske 
osvobodilne fronte. Ho Ši Minh 
je žrtvoval vse svoje življenje in 
vso svojo revolucionarno sposob
nost boju za svetlejšo prihodnost 
svojega naroda, za zmago socia
lizma. S svojo jekleno voljo od
pora proti ameriškim napadal
cem, s svojo človečnostjo si je 
Ho ši Minh pridobil veliko lju
bezen vietnamskega in sovjetske
ga ljudstva.»

V imenu Centralnega komiteja 
Komunistične partije Italije je 
tovariš Luigi Longo poslal Cen
tralnemu komiteju vietnamske 
partije pismo, v katerem je med 
drugim rečeno: »ime in lik Ho 
ši Minha sta prisotni v vseh 
domovih naše države, napolnila 
sta ulice in trge, tovarne in po
deželje, prisotni sta v naših 
bojih za mir in svobodo. Ne bomo 
pozabili njegovih naukov, njegove 
poveznasti s stvarnostjo njegove
ga naroda, njegovega pristnega 
proletarskega 'internacionalizma, 
njegove odločnosti v boju proti 
imperializmu, njegove neupoglive 
volje po miru, neodvisnosti in 
svobodi, njegove visoke predano
sti socializmu.«

Komunistična partija Italije je 
po vseh krajih države razširila 
lepake, na katerih je med dru
gim podčrtano, da je Ho Ši Minh 
učil, da zatirani narodi lahko 
zmagajo, da bosta zmagala so
cializem in mir.

Predsednik SFRJ Josip Broz - 
Tito je v svoji brzojavki, ki jo 
je poslal predsedstvu Demokra
tične republike Vietnama, med 
drugim poudaril : »nenadna smrt 
Ho ši Minha, legendarnega vodi
telja vietnamskega ljudstva, je 
velika izguba za vietnamsko ljud
stvo in napredno človeštvo, tem 
večja tudi zato, ker je do nje 
prišlo v trenutku bližnjega zma
goslavja vietnamskega ljudstva v 
dolgotrajnem in junaškem boju 
za svobodo, neodvisnost in socia
lizem«. V sožalni brzojavki, ki 
jo je tovariš Tito poslal Central
nemu komiteju vietnamske par
tije pa je med drugim rečeno: 
»tovariš Ho Ši Minh bo ostal 
v trajnem spominu kot simbol 
borbe narodov za osvoboditev iz
pod imperializma, za narodno ne
odvisnost in socialistični razvoj. 
Junaški narod Vietnama je s 
svojim bojem proti imperialistič
nemu napadu dokazal, da se tu
di majhen narod lahko uspešno

Na osrednji kulturni prireditvi, 
ki je bila v nedeljo 3. avgusta, je 
nastopila kolklorna Skupina iz 
Ptuja. Izvajala je tipične štajerske 
ljudske plese. Številno občinstvo je 
bilo zelo zadovoljno z njenim izva
janjem. Istega dne je bilo tudi zbo
rovanje, na katerem so govorili do
linski župan Dušan Lovriha, senator 
Paolo šema in poslanec Albin 
Škerk. Obravnavali so konkretne 
in aktualne probleme.

Festival v Dolini se je zaključil 
v ponedeljek, 4. avgusta. Na zaključ
ni kulturno-zabavni prireditvi je 
sodeloval trio Bordon s pevcema 
Dariom in Darkom. Občinstvo je 
zelo hvaležno spremljalo njihovo 
izvajanje.

Prejšnji teden je bil tradicio
nalni festival lista Unità v Trstu. 
Udeležba je bila tako velika kot 
malokdaj poprej.

Prazniki našega tiska

zoperstavi mnogo močnejšemu 
sovražniku.«

V sožalnem pismu, ki ga je 
poslala KP Kitajske pa je med 
drugim rečeno: »Ho Ši Minh je 
bil velik proletarec, ki je kon
kretno uveljavljal marksizem - le
ninizem v vietnamski stvarnosti.«

Ho Ši Minh je užival velik 
ugled v svetu ne glede na poli
tična ali nazorska prepričanja. O 
tem pričajo tudi izjave, ki so jih 
dali številni državniki in ugledni 
javni delavci v zadnjih dneh. No
vi indijski predsednik Giri je iz
javil, da je smrt Ho Ši Minha nena
domestljiva izguba za Azijo in 
ves svet. Južnovietnamski senator 
Tran Van Don pa je izjavil, da 
je ne glede na politično prepri; 
Čanje treba priznati, do Ho ši 
Minh zasluži spoštovanje kot člo
vek, ki je vse življenje žrtvoval 
boju.

Potrebna je nova 
večina

i

s
i

no gibanje v svojih vsakodnevnih 
bojih. In komuniti so sestavni 
del tega gibanja.

Nesmiselno je govoriti o vrnit
vi k formuli leve sredine. Pristo
piti je treba k novim formulam, 
iti preko zgrešene politike, ki je 
propadla, ki je brezuspešna tudi 
v našem deželnem merilu. To 
zahtevajo tudi sindikalne organi
zacije.

Med pereča vprašanja, ki se 
postavljajo z vso nujnostjo pred 
nas je spada tudi vprašanje slo
venske narodnostne skupnosti v 
naši deželi. Vlada leve sredine in 
njene predhodnice kakor tudi de
želna vlada niso doslej niti po
skušale pristopiti k reševanju te
ga vprašanja.

Potrebna je ustvaritev nove 
vlade večine, ki bo sposobna iz
vajati novo politiko ter pristo
piti k reševanju perečih vpra
šanj. Vemo, da nova večina, za 
katero se zavzemajo komunisti, 
ni še gotova. Vemo, da bo za 
ustvaritev take večine potrebna 
nadaljna borba, ki bo zahtevala 
nadaljnje bitke, celo ostre spo
pade z raznimi političnimi sila
mi. Toda pot za napredovanje je 
samo tale in ne tista, ki jo je za
sledovala leva sredina.

Koroška
v šolah lahko neoziraje se na pre
poved razdeljujejo učencem «na-1 
grade» Suedmarke, dokler ta or
ganizacija, katere protislovenska de
javnost v preteklosti je znana in 
ugotovljena, dob' od države povr
njeno premoženje, dokler si uči
telji dovoljujejo slovenskim otro
kom dajati kazenske naloge z na
slovom «V glavni šoli ne smem go
voriti slovensko» in dokler po šo
lah lahko pobirajo prispevke za 
«nemštvo» na Južnem Koroškem, 
tako dolgo so vsi še tako odločni 
ukrepi policije za izsleditev najetih 
ali tudi samo zapeljanih storilcev 
protislovenskih atentatov brezpred 
metni in neučinkoviti.

V tej luči namreč ne gre za ma
lenkostna in nepomembna dejanja, 
kakor so nekatera v smislu kazen
skega zakonika, marveč gre za ze
lo resno in nadvse izzivalna po
litična dejanja, ki jih je treba 
tudi kot taka politično rešiti. Po
litična rešitev pa terja končno re
šitev vseh odprtih vprašanj sloven
ske narodnostno skupnosti in iz
polnitev določil državne pogodbe.

DELO
glasilo KPI za slovensko 

narodno manjšino 
Direktor Marija Bemetič 

Ureja uredniški odbor 
Odgovorni urednik 
Anton Mirko Kapelj 
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